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 المستخلص
 

الفرات وسيلة للضغط على جارتها  الحكومات التركية المتعاقبة مياه نهرتستخدم  مازالت
سوريا. وذلك بسبب علاقاتها المتوترة معها ، على مدى عقود طويلة من القرن الماضي ، 

، بسبب مشاكل الحدود ، وعدم اعتراف سوريا  1946منذ الاستقلال الرسمي لسوريا عام 
لأراضي السورية بضم لواء الإسكندرونة إلى تركيا ، الأمر الذي اعتبرته جزء لا يتجزأ من ا

، بالإضافة إلى مياه نهر الفرات التي استغلتها تركيا كبلد المنشأ ، حيث أقامت مشاريع 
،كبيرة أبرزها مشروع الغابانشأت مشاريع  دون استشارة تركيا. ، وتأمين حصتها المائية  

أثر سلباً على انخفاض تدفق مياه النهر ، وهو المصدر الرئيسي لري  ،الأمر الذي 
راضي الزراعية السورية ، وكذلك توقف محطات الكهرباء السورية عن العمل بسبب الأ

نقص المياه. ولاحقا أضيف عامل توتر جديد بين الشعبين ، يتمثل في نشاط حزب العمال 
الكردستاني ، متهما سوريا بدعمه وإيواء عناصره ، وقائده )عبد الله أوجلان(. اتخذت 

المياه وتقليل معدل تدفقها. كل هذا دفع سوريا إلى تقديم تركيا هذا الأمر ذريعة لقطع 
مذكرات احتجاج إلى الجانب التركي ، لكنها لم تلق آذاناً صاغية. وجاء الأمر إلى مواجهة 
عسكرية بين البلدين ، إلى أن تمكنت الوساطة الدولية ، ولا سيما الوساطة المصرية ، من 

د مؤتمر أضنة ، حيث نوقشت جميع القضايا ، من خلال عق 1998نزع فتيل الأزمة عام 
الخلافية بين البلدين ، وأبرزها ولا سيما قضية الأمن ومراقبة الحدود وعدم المطالبة. لواء 
اسكندرونة سوريا. إضافة إلى سحب دعمه لحزب العمال الكردستاني ، وطرد زعيمه )عبد 

ي العلاقات بين البلدين بعد الله أوجلان( من الأراضي السورية. ورغم التحسن التدريجي ف
،  2000توقيع الاتفاق ، لم تجد مشكلة مياه نهر الفرات حلاً نهائياً بين البلدين حتى عام 

.العام الذي توفي فيه الرئيس السوري حافظ الأسد  

 .الكلمات المفتاحية: مياه، نهر الفرات، العلاقات التركية السورية
Abstract 

Successive Turkish governments have been taking the water of the 
Euphrates River as a means of pressure on its neighbor, Syria. This is due to 
its tense relations with it, over the long decades of the last century, since 
Syria’s official independence in 1946, due to border problems, and Syria’s 
non-recognition of the annexation of the Alexandretta Brigade to Turkey, 
which it considered an integral part of Syrian territory, in addition to the 
water of the Euphrates River, which Turkey exploited As the country of 
origin, where it has established large projects, the most prominent of which 
is the Al-Ghab Project (GAP) without consulting with Turkey, and ensuring 
its water share, which negatively affected the decrease in the flow of river 
water, which is the main source for irrigating the Syrian agricultural lands, 
as well as the stopping of Syrian electricity stations Stop working due to lack 
of water. Later, a new factor of tension was added between the two people, 
represented by the activity of the Kurdistan Workers Party, accusing Syria of 
supporting it and harboring its elements, and its leader (Abdullah Ocalan). 
Turkey has taken this matter as an excuse to cut off water and reduce its 
flow rate. All this made Syria to submit protest notes to the Turkish side, but 
it fell on deaf ears. And the matter came to a military confrontation between 
the two countries, until the international mediation, particularly the 
Egyptian mediation, managed to defuse the crisis in 1998, by convening the 
Adana Conference, in which all contentious issues between the two 
countries were discussed, most notably the security issue, border control, 
and non-claiming. Syria, Alexandretta Brigade. In addition to withdrawing 
its support for the Kurdistan Workers' Party, and expelling its leader 
(Abdullah Ocalan) from Syrian territory. Despite the gradual improvement 
in relations between the two countries after the signing of the agreement, the 
Euphrates River water problem did not find a final solution between the two 
countries until 2000, the year in which Syrian President Hafez al-Assad 
died. 
Keyword: water, Euphrates River ,Turkish-Syrian Relations. 
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